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   مجوز از اسلامشهر، ساخت وساز در تهران
با صدور مجوز توسط شهرداری اسلامشهر ساخت وسازها در 
محدوده حریم منطقه18 سرعت گرفته است. محمدجواد 
خسروی با بیان این مطلب تأکید می کند: »افراد سودجو و 
فرصت طلب از اختلافات میان شهرداری تهران و اسلامشهر 
بهره گرفته و با دریافت مجوز از شهرداری اسلامشهر اقدام 
به ساخت وســازهای غیرمجاز در حریــم تهران می کنند. 
نوشته شــدن عبارت »محدوده حریم شهر تهران« بیانگر 
آن است که مسئولان امر به غیرقانونی بودن این اقدام واقف 
هســتند و با علم و آگاهی مجوز ساخت صادر می کنند. در 
مدیریت شهری وظیفه ما صیانت از حریم است و با هرگونه 
ساخت وساز غیرمجاز و تخلف در حریم برخورد می کنیم.« 
او ادامه می دهــد: »گرچه محدودیت هایــی در برخورد با 
متخلفان ساخت وساز وجود دارد، اما همکاری خوب مهدی 
ســوادکوهی، دادســتان چهاردانگه در صدور مجوزهای 
تخریب، سبب شده به صورت قانونی اقدام به تخریب بناهای 

غیرقانونی کنیم.«

   تعیین متولی برای حریم
اســتانداری و وزارت راه و شهرســازی 
باید پیش از ایــن با تعییــن مرزبندی و 
متولی حریــم، وضعیت ایــن محدوده را 
تعیین تکلیف می کردند. خسروی با بیان 
این موضــوع می گوید: »طــرح راهبردی 
حریم شهر تهران مصوبه سال96 است که 
به شهرداری تهران ابلاغ شده، اما استاندار 
وقت آن را به شهرهای اطراف استان تهران 
ابلاغ نکرده است. گرچه شاهد ترک فعل در 
این موضوع هستیم، اما امروز اگر استاندار 
تهران نسبت به ابلاغ آن جدیت نشان دهد، 
حریم تهران تعیین تکلیف می شــود؛ در 
غیراین صورت شاهد نابودی حریم خواهیم 
بود.« به گفته او، در شرایط کنونی ضرورت 
دارد وزیر کشــور به موضوع تعیین تکلیف 

حریم کلانشهرها به ویژه تهران ورود کند.

   نامه فرماندار اسلامشهر؛ حکم نابودی حریم تهران
نظارت مستمر عوامل شهرداری منطقه18 در محدوده حریم، مسئولان اسلامشهر را بر آن داشت 
تا برای حل موضوعات پیش آمده در محدوده حریم جلســه تشکیل دهند. آنطور که خسروی 
می گوید: »نتیجه جلسه در نامه فرماندار اسلامشهر خلاصه شد به قطع همکاری با شهرداری 
منطقه درخصوص ارائه خدمات مربوط به اســتعلامات از نهادهایی چون جهادکشاورزی و... . 
درواقع این نامه به مثابه حکم نابودی حریم تهران بود.« نامه ای که به گفته شهردار منطقه18 
نتوانست سد ماموریت آنها در حفاظت از تنفس گاه شهر شود و تخریب ها همچنان با قوت در 

محدوده حریم با حکم قضایی انجام می شود.

   نامه دادستان اسلامشهر علیه شهر تهران
تلاش شهرداری اسلامشهر برای نابودی حریم تهران و پیگیری مدیریت شهری برای صیانت 
از این محدوده پای دادستان اسلامشهر را به محل مناقشه باز کرد. به گفته شهردار منطقه18 
دادستان برای خاتمه دادن به این درگیری ها، طی ابلاغیه ای از شهرداری منطقه خواست در 
مدت 20روز نیروهای خود را از محدوده حریم )ناحیه7( خارج کند و تمام تجهیزات و... را تحویل 
شهرداری اسلامشهر دهد. این موضوع را به شهردار تهران، رئیس شورای شهر تهران و بازرسی 
کل کشور و مسئولان ذیربط منتقل کردیم و در نهایت هم رئیس پارلمان شهری طی نامه ای از 

دادستان کل کشور خواستار توقف این ابلاغیه شد.«

دست اندازی به حریم پایتخت ممنوع!
شهردار منطقه18: رئیس پارلمان شهری، حکم دادستان اسلامشهر را متوقف کرد
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ایجاد ٣ هزار فضای پارک جدید در تهران

سیدجعفر تشکری هاشــمی، رئیس کمیســیون حمل ونقل شــورای شــهر تهران: ســاخت تعدادی پارکینگ 
عمومی جدید در تهران در حال انجام و همچنین با توجه به یکی از مصوبه های شورا در مناطق مختلف تهران 

حدود ٣هزار فضا برای پارک خودروها در دست ساخت است.

تلاش برای تعیین تکلیف املاک بزرگ مقیاس رها شده پایتخت
حمیدرضــا صارمــی، معاون شــهردار تهــران: امــاک بزرگ مقیــاس شــهر تهــران همچــون گاراژها، ســوله ها و 
کارخانجات تعطیل که رها شده اند، کارکردشان را از دست داده و فاقد کاربری شده و به شکلی به محل متروکه 

و مخروبه تبدیل شده اند. این اراضی رها شده، در انتظار تعیین تکلیف مانده اند.

در ایستگاه های مترو، تاکسی تحت نظارت تاکسیرانی باشد
سازمان تاکسیرانی و اتوبوسرانی جهت رفاه و امنیت در بیرون 
همه ایستگاه های مترو ســرویس های تحت نظارت خودشان 
بگذارند تا شهروندان در رسیدن به مقصدشان دغدغه و نگرانی 
نداشته باشند. یکی از این ایستگاه ها متروی شهرک شریعتی 

است که واقعا جا دارد حداقل تاکسی برای آن درنظر بگیرند.
سلیمان بلغار از تهران 

ادامه واریزی های مسکن ملی از توان قشر متوسط خارج است
چند روز قبل به کارگزاری مسکن ملی فردیس مراجعه کردم تا 
ببینم کار پروژه شهرک ناز و ساختمان ارکیده در چه مرحله ای 
است. مســئول مربوطه گفت که واریزی اولیه مسکن ملی در 
عرض یک سال، از ۴00 میلیون به یک میلیارد و ۴00 میلیون 
رسیده است و این مبلغ تازه علی الحساب برای سال1۴02 است 
و احتمالا افزایش هم خواهد داشــت. ســؤال من از مسئولان 
این اســت که تکلیف ما که قرارداد ۴00 میلیون واریزی اولیه 
و ۳00 میلیون قسط را امضا کرده ایم، چیست؟ این طرح برای 
کدوم طبقه جامعه  است که طی 1۵ سال به جای وام ۵00 میلیون 
تومانی که گرفته ایم باید  2.۵ میلیارد بازگردانیم و تازه باز هم 

بلاتکلیف است؟
اکبری از فردیس کرج

قدردانی از کلانتری 190مجیدیه برای صبوری و فروتنی همیشگی
چندین بار بابت امور مختلف کارم بــه کلانتری 190مجیدیه 
خورده اســت و در کمال مســرت دیده ام که رئیس و پرسنل 
زحمتکش و مهربان کلانتری190 مجیدیه چگونه باعث آرامش 
مراجعان می شوند. بعدتر که موضوع را مطرح کردم، متوجه شدم 
دیگران نیز در مراجعه به این کلانتری چنین نظری داشته اند. 
خواستم از پرســنل این کلانتری که همگی بســیار فروتن و 
مهربان با ارباب رجوع برخورد می کنند، تشکر و قدردانی ویژه 

داشته باشم.
صدیقی از تهران

نرخ خرید محصولات کشاوزی مشمول قیمت گذاری اعلام نشد
بیش از ۴0روز از سال زراعی گذشت و هنوز دولت نرخ محصولات 
کشــاورزی را که مشمول قیمت گذاری هســتند اعلام نکرده 
است. اواخر شهریور مســئولان تازه درخصوص قیمت گذاری 
محصولات در سال جاری تصمیم گیری کردند و هنوز قیمتی 
برای سال 1۴02-1۴0۳اعلام نکرده اند. این موضوع در عملکرد 
کشــاورزان و ارزیابی هزینه های آنها بســیار اثرگذار و باعث 

بلاتکلیفی آنهاست. هر چه سریع تر این وضع روشن شود.
دهقان نیری از شیراز

تردد در کوچه شهید نوش آبادی شرق به غرب شود
تردد خودرویی در کوچه شــهید نوش آبادی واقع در ناحیه ۳ 
منطقه 11 قبلا از شــرق به غرب بوده و مدتی است این مسیر 
بالعکس شده و باعث مشــکلات تردد در این کوچه شده است. 
خواهشمند اســت تردد این کوچه را به حالت قبل)از شرق به 

غرب(برگردانید.
ثامنی از تهران

خبرشماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

محیط زیست شهری

   طرح سؤال نمایندگان از وزیر کشور
زهره الهیان، عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس شورای اســلامی: ما به دنبال رفع شــدن کل این ماجرا 
هستیم؛ چراکه مســئله حریم تهران و اسلامشهر تخصصی و فنی 
است و ســال ها مجلس و دولت بر آن تمرکز کرده اند. باتوجه  به این 
قاعده که ۳برابر وسعت یک شهر، حریم آن است، با حکم صادرشده اخیر عملا اسلامشهر 
وارد حریم تهران خواهد شد. حریم تهران معضل اساسی دارد؛ البته کلانشهرهای دیگر هم 
با موضوع حریم درگیر هستند و باید در یک فرایند تخصصی و فنی این موضوع کارشناسی 
شود. طرح سؤال نمایندگان از وزیر کشور برای ابلاغ طرح راهبردی حریم استان به زودی 

در صحن علنی انجام می شود.

   پیگیری موضوع حریم تا حصول نتیجه
مهدی چمران، رئیس شورای شــهر تهران: مسئله حریم باید 
به طور کلی تعیین تکلیف شود و ما به دنبال رفع شدن کل این ماجرا 
هستیم. براساس پیگیری هایی که انجام دادیم، حکم مربوط به حریم 
تهران و اسلامشهر فعلا متوقف شده، اما به نتایج دلخواه نرسیدیم و 
اصل این کار باید در مجلس به نتیجه برسد. نامه مستدل و مفصلی تهیه و برای دادستان ارسال 

شد؛ این موضوع را تا حل مشکل تعیین حریم پیگیری می کنیم.

   تعریف مشخص از حریم
پرویز سروری، نایب رئیس شورای شهر تهران: باتوجه  به اینکه 
شهرهای اطراف به تدریج به وجود آمده اند، عملا در دایره حریم تهران 
شکل گرفته اند؛ این شهرها نیز حقوق حریم را دارند و برخی معتقدند 
باید حریم مشترک ایجاد کرد، اما امروز نمی شود این اقدام را انجام داد؛ 
چراکه هنوز تعریف روشنی از حریم مشترک نداریم و ابهامات و شبهاتی در رابطه  با آن وجود 

دارد؛ بنابراین ضرورت دارد در ابتدا تعریف مشخصی از حریم ارائه شود.

تلاش 18 ماهه شهرداری منطقه18
صیانت از حریم و 
اراضی کشاورزی

88
هکتار

مقابله با ساخت  و 
سازهای تقی آباد

5
هکتار

مقابله با ساخت  و 
سازهای یافت آباد

45
هکتار

جزئیات تخریب های انجام شده در محدوده حریم اسلامشهر

37
ویلا

180
فنس و پرچین

280
بنا

165
دیوارکشی

32
حفاری غیرمجاز

38
استخر

زینب زینال زادهگزارش
روزنامه نگار

حریم تهران، تنفس گاه و البته میراثی برای آیندگان 
است و صیانت از آن چنان اهمیت دارد که مقام معظم 
رهبری در فرمایشات شــان به صراحت فرموده اند: 
»مشخص شدن حریم و محدوده شهر تهران و جلوگیری 
از ساخت وسازهای بی رویه افراد فرصت طلب و نابودی 
منابع طبیعی و نظارت جدی برای جلوگیری از گسترش 
شهر تهران باید انجام شود و باید با جدیت تمام در مقابل 
متعرضان به زمین های دامنه جنوبی البرز و اطراف تهران 
ایستاد و از منافع ملی پاسداری کرد.« شهرداری تهران 
در این دوره اهتمام ویژه برای صیانت از حریم پایتخت 
دارد و هیچ گونه مجوز ساخت و سازی  در این محدوده ها 
را نمی دهد. در روزهای اخیر حریم تهران و اسلامشهر 
به محل مناقشه تبدیل شد و مسئولان اسلامشهری 
قصد داشتند از طریق مرزبندی غیراصولی، بخشی از 
منطقه18 )محدوده ناحیه7( را تصاحب کنند. مدیریت 
شهری در مقابل این دســت اندازی به خاک پایتخت 
سکوت نکرد و رئیس پارلمان شــهری طی نامه ای از 
دادستان کل کشور خواستار توقف این موضوع شد. 
آنطورکه محمدجواد خســروی، شهردار منطقه18 به 
همشهری می گوید: »مسئولان اسلامشهر از طریق قطع 
همکاری با شهرداری تهران، زمینه ساخت وسازهای 
غیرمجاز در حریم را فراهم کردند و قصد نابودی حریم 

تهران را داشتند.«

انتقال تکنولوژی دستگاه زباله سوز 
از پکن به تهران

گرچــه حمل ونقــل، محور اصلی ســفر 
شهردار تهران به چین بود، اما در حوزه های 
دیگری چون محیط  زیست هم تفاهماتی 
صورت  گرفته است. آنطور که عبدالمطهر 
محمدخانی، سخنگوی شهرداری تهران عنوان کرده: »یکی از 
برنامه های مهم سفر تیم مدیریت شهری به چین، مذاکره برای 
خرید و انتقال تکنولوژی دستگاه های روز زباله سوز به ایران بوده 
است. به  نظر می رسد مهم ترین رایزنی ها در این حوزه برای خرید 
و واردات دستگاه های زباله ســوز شهری صورت  گرفته باشد.« 
مشکلات زیست محیطی فراوانی همیشه در حوزه جمع آوری 
و مدیریت پسماند پایتخت وجود داشــته و کارشناسان حوزه 
محیط  زیست درباره آســیب هایی که مجتمع های پردازش و 
دفن زباله مانند آرادکوه ایجاد می کنند، به مواردی چون بوی 
نامطبوع، آلودگی منظر و خطراتی که از ناحیه شیرابه های مُضر 
می تواند برای محیط اطراف ایجاد شود، اشاره کرده اند. به گفته 
محمدخانی، انتقال تکنولوژی دســتگاه های زباله سوز به ایران 
می تواند با راندمان بسیار بالا، روزانه حجم قابل توجهی از زباله 
را ســوزانده و تبدیل به انرژی برق کند. به علاوه این دستگاه ها 

قابلیت تصفیه شیرابه های مُضر ناشی از پسماند را دارا هستند.

تبدیل 5هزار تن زباله به برق
سخنگوی شــهرداری تهران با بیان اینکه دستگاه های به روز 
زباله سوز، قابلیت ســوزاندن حدود ۵هزار تن پسماند و تبدیل 
آن به برق را دارند، تأکید کرد: »این کار در حالی انجام می شود 
که دود و آلودگی بســیار اندکی تولید می شــود؛ به نحوی که 
نمونه مورد بازدید در کشــور چین در محیط شهری بدون آزار 
همسایگان مشغول کار بود.« روزانه حدود ۵ تا 8 هزار تن پسماند 
در پایتخت تولید می شود. محمدخانی با اشاره به این موضوع 
گفت که میزان برق تولیدی حاصل از سوزاندن این حجم از زباله، 
توسط دستگاه های زباله سوز بسیار قابل توجه است؛ به نحوی که 
از نگاه کارشناسان می تواند کســر قابل توجهی از انرژی روزانه 

شهروندان تهرانی را تأمین کند.«

اشغال فضای کم
برای راه اندازی مجتمع زباله سوز با دستگاه های به روز نیاز به فضای 
کمتری نسبت به آرادکوه اســت. سخنگوی شهرداری تهران با 
بیان این مطلب تأکید کرد: »می توان در یک فضای کوچک در 
نزدیکی های محیط شهری این دستگاه را راه اندازی کرد و نکته 
مهم دیگر این است که مجتمع زباله سوزی، قابلیت آن را داشت 
تا خاکستر حاصل از سوزاندن زباله ها را تبدیل به آجر یا موزائیک 
کند.« تأمین مالی این دستگاه هم مورد توجه محمدخانی قرار 
گرفت و او در تشریح این موضوع گفت: »در مذاکرات انجام شده 
طرف چینی برای سرمایه گذاری در ایران ابراز علاقه کرد و مقرر 

شد به زودی سفری به ایران داشته باشند.«

تأمین برق شارژ از پسماند
سخنگوی شهرداری تهران با اشــاره به این موضوع گفت که با 
استفاده از دستگاه های زباله سوز می توان انرژی اضافی مورد نیاز 
برای شــارژ ناوگان عمومی آینده پایتخت را از پسماند شهری 
تأمین کرد. به این ترتیب بدون ایجــاد آلودگی جدید حاصل از 
فعالیت نیروگاه های گازی، زیرســاخت های حمل ونقل تهران 

کاملًا پاک و برقی می شود.

 کاهش آلایندگی 65هزار تنی 
ارمغان تفاهمات شهرداری تهران

مدیرعامل شــرکت کنترل کیفیت هوای تهران، صرفه جویی 
9همت در هزینه مصرف سوخت و کاهش 6۵هزار تنی آلاینده 
تهران در سال را نتیجه برقی ســازی ناوگان حمل ونقل تهران 
دانست و گفت که اجرای تفاهمنامه  شهردار تهران در سفر به 
چین اگر چه در حوزه نوسازی ناوگان حمل ونقل عمومی تحول 
چشمگیری برای تهران به ارمغان می آورد اما اثرات کم نظیری 

نیز بر کاهش آلودگی هوا خواهد داشت. 
ســیدمحمدمهدی میرزایی قمی با بیان اینکه بیشترین سهم 
آلاینده های منتشــره در تهــران حاصل تردد وســایل نقلیه 
است تأکید کرد: »بخش زیادی از آلاینده توسط وسایل نقلیه 
شخصی تولید می شود و بخشی نیز حاصل تردد وسایل نقلیه 
عمومی اســت. اتوبوس ها و تاکســی ها به لحاظ تردد زیادی 
که در طــول روز دارنــد و نزدیک بودن به زمان فرســودگی، 
نیازمند نوسازی هستند. به گفته او با جایگزینی هزار دستگاه 
اتوبوس گازسوز، هزار دستگاه اتوبوس برقی، 10هزار دستگاه 
تاکسی برقی، 10هزار دســتگاه ون برقی و 100هزار دستگاه 
موتورسیکلت برقی، 6۵هزار تن از آلاینده های تهران در طول 

سال کاسته خواهد شد.«

صرفه جویی در سوخت با نوسازی ناوگان
بخشی از دستاوردهای سفر شهردار تهران به چین را می توان در 
حوزه صرفه جویی سوخت اعلام کرد که به نفع شهر و شهروندان 
خواهد بود. میرزایی قمی با بیان این مطلب گفت: »محاسبات 
شرکت کنترل کیفیت هوای تهران نشــان می دهد درصورت 
نوســازی ناوگان، ۳2۵میلیون لیتر ســالانه در مصرف بنزین 
و گازوئیل صرفه جویی می شــود که این رقــم معادل 9همت 
صرفه جویی هزینه مصرف ســوخت در طول سال خواهد بود. 
همچنین کل ارزش اقتصادی ناشی از کاهش مصرف سوخت و 
کاهش آلاینده های هوا تقریبا ۳1همت می شود که عایدی آن 

در بخش کاهش آلایندگی 22.۵همت خواهد بود.«

سهم وسایل نقلیه در آلودگی هوا

  ۵.۷۵.۷  درصددرصد  
  ۰.۵۰.۵  درصددرصد

  ۲.1۲.1  درصددرصد  
  ۹.۴۹.۴  درصددرصد

  1۰.11۰.1  درصددرصد  
  ۲1.۳۲1.۳  درصددرصد

ذرات معلق 
  گازهای آلاینده 


